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Sissejuhatus

Tegemist oli rahvusvahelise kaubanduse komisjoni (INTA) esimese visiidiga San 
Franciscosse ja San Francisco lahe piirkonda. Selle ametiaja eelmised visiidid Washingtoni 
tehti 2020. aasta veebruaris ja 2021. aasta novembris, mil kohtuti föderaaltasandi partneritega. 
Seekord toimusid kohtumised Californias, mis on maailma suuruselt viies majandusjõud, kus 
tegutsevad digi-, tehnoloogia-, majandus- ja transpordisektori edukad ettevõtjad. 

Lähetus toimus vahetult pärast 20. oktoobri 2023. aasta ELi ja USA tippkohtumist ning see 
eelnes Aasia ja Vaikse ookeani piirkonna majanduskoostöö (APEC) juhtide kohtumisele, mis 
toimus 11.–17. novembril 2023 San Franciscos ning kus peeti USA presidendi Bideni ja Hiina 
presidendi Xi vaheline kõrgetasemeline kohtumine. Lähetus toimus seega õigel ajal, et 
süveneda ELi, USA ja Hiina kolmepoolsetesse suhetesse ning uurida põhjalikumalt ELi 
majandusjulgeoleku strateegia riske ja võimalusi.

Kolme päeva jooksul kohtus INTA-komisjon poliitiliste osalejate (California osariigi 
senaatori Scott Wieneri ja California kubernerleitnandi nõunikega), peamiste majanduslike 
sidusrühmade (Apple, Tesla, Nvidia, Mozilla, Oaklandi sadam ning ettevõtja German 
Acceleratoriga, kes toetab peamiselt Saksamaa tehnoloogiavaldkonnas tegutsevaid 
idufirmasid) ja akadeemiliste ringkondade esindajatega, et arutleda Atlandi-üleste kaubandus- 
ja investeerimissuhete, majandusjulgeoleku ning kaubandus- ja tehnoloogianõukogu (TTC) 
tegevuse üle California vaatenurgast.

Taust

20. oktoobril 2023 toimunud ELi ja USA tippkohtumise lõpus tehtud järeldused annavad hea 
ülevaate ELi ja USA suhete seisust. Tippkohtumisel ilmnes, et EL ja USA on endiselt 
geopoliitilistes küsimustes üksmeelel, eelkõige seoses Venemaa ebaseadusliku 
agressioonisõjaga Ukrainas. Tippkohtumisel ei jõutud aga kokkuleppele kahes olulises 
kaubandusküsimuses – kestliku terasetootmisega seotud ülemaailmse kokkuleppe ja kriitilise 
tähtsusega maavarade kokkuleppe suhtes. See näitas selgelt USA administratsiooni 
vaatenurka, et avatud kaubanduse poole püüdlemine võib anda valimistel tagasilöögi. 

Visiit tehti 2023. aastal vahetult pärast ametiühingu United Auto Workersi (UAW) streiki. 
Fordi, General Motorsi ja Stellantise vastane streik algas 15. septembril 2023 ja lõppes eri 
kohtades vahemikus 25.–30. oktoober, kui saavutati esialgsed kokkulepped, mis vastasid 
paljudele UAW nõudmistele, eelkõige palkade, ületunnitöö ja pensionihüvitiste asjus. 

INTA-komisjoni visiidi nädalal toimus ka tehisintellekti valdkonnas oluline areng, kuna 
samal ajal andis president Biden korralduse tehisintellekti kohta, G7 juhid tegid avalduse 
Hiroshima tehisintellekti protsessi kohta ning 1. novembril toimus Londonis tehisintellekti 
teemaline konverents. Arvestades INTA-komisjoni rolli kaubandus- ja tehnoloogianõukogus, 
arutati neid küsimusi Californias peetud INTA-komisjoni kohtumistel ka asjaomaste 
partneritega.

INTA-komisjoni delegatsiooni visiit toimus umbes samal ajal, kui tööstuse, teadusuuringute 
ja energeetikakomisjoni (ITRE) delegatsiooni visiit. Mõlemad komisjonid tegid lähetuse 
kavasid kokku pannes koostööd ja organiseerisid ühiselt liikmesriikide konsulitega toimunud 
kohtumise ja Stanfordi Ülikoolis toimunud ringkäigu. Lähetuse ettevalmistuste ajal olid 
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INTA-komisjoni delegatsioonile abiks õiguskomisjoni (JURI) hiljuti San Franciscosse tehtud 
visiidilt saadud kogemused. Visiidi planeerimise ajal tehti koostööd ka hiljuti San Franciscos 
avatud ELi bürooga, mis oli väga kasulik ühtne kontaktpunkt ja hea koosolekute korraldamise 
koht. 

Lühiülevaade toimunud koosolekutest

Kolme päeva jooksul toimus umbes 12 koosolekut. INTA-komisjoni liikmetel oli võimalus 
kohtuda erinevate osalejatega, kelle hulka kuulusid nii ametiühingute liikmed ja poliitikud kui 
ka akadeemiliste ringkondade esindajad ja erasektori sidusrühmad.

Samuti korraldas INTA-komisjoni delegatsioon sisuka arutelu tehnoloogiaettevõtjatega. Visiit 
algas ekskursiooni ja poliitilise aruteluga Tesla tehases Fremontis, kus liikmed arutlesid Tesla 
ülemaailmse kaubanduse strateegi, avaliku poliitika ja ettevõtluse arendamise Euroopa 
direktori ning nõuniku asetäitjaga. Cupertinos kohtusid liikmed Apple’i ülemaailmse hanke ja 
tarneahela juhtimise ning intellektuaalomandi eest vastutavate asepresidentidega. Samal 
päeval kohtusid delegatsiooni liikmed ka Nvidia esindajatega: tehnoloogiapoliitika juhi, 
programmi AI Nations ülemaailmse juhi ning ELi valitsussuhete juhiga. Ühtlasi vahetasid 
liikmed arvamusi sihtasutuse Mozilla Foundation vastutava juhiga USAs ja Mozilla 
Corporationi peaõigusnõunikuga. Pärast seda kohtus delegatsioon ettevõtja German 
Acceleratori esindajatega, et arutleda Euroopa idufirmade probleemide ja võimaluste üle 
Silicon Valleys. 

Lähetuse käigus külastati Oaklandi sadamat, mis on rahvusvahelise kaubanduse põhiline 
sõlmpunkt. Juhtkond rõhutas, et USA ja Hiina suhete halvenemine tekitab sadamale uusi 
probleeme. Ühtlasi tutvustasid nad sadamataristu keskkonnasäästlikumaks muutmise 
eesmärgil tehtud investeeringuid. 

Delegatsiooni liikmetel avanes võimalus külastada Berkeley osariigis asuvat California 
Ülikooli ning Stanfordi Ülikooli, mis kuuluvad maailma edukaimate teadus- ja õppeasutuste 
hulka. Kohtumine ametiühingusse UAW kuuluvate Berkeley California Ülikooli teadlastega 
andis võimaluse uurida süvitsi ametiühingute kahtlusi rahvusvahelise kaubanduse suhtes ning 
arutleda ELi ja USA vahelise kaubanduse üle autotööstuse sektoris ning Hiina autotootjate 
esilekerkimise üle elektrisõidukite turul.

Kohtumise korraldamine California osariigi ja kohalike poliitikutega osutus keeruliseks. 
Delegatsioonil õnnestus sellegipoolest korraldada kohtumine California osariigi senaatori 
Scott Wieneri ja California kubernerleitnant Eleni Kounalakise rahvusvaheliste suhete 
nõuniku Evan Reade’iga. Mõlemal kohtumisel anti hea ülevaade selle kohta, kuidas edendada 
ELi ja California suhteid. 

Peamised küsimused

INTA-komisjon tõstatas koosolekutel järgmised küsimused, mis kajastasid nii tema enda kui 
ka parlamendi seisukohta. 

1. ELi majandusjulgeoleku strateegia

Üks peamisi visiidil käsitletud küsimusi oli majanduslik julgeolek, pidades eelkõige silmas 
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20. juunil 2023 komisjoni ja kõrge esindaja avaldatud Euroopa majandusjulgeoleku 
strateegiat. Strateegias tehakse muu hulgas ettepanek vaadata läbi välismaiste 
otseinvesteeringute taustauuringute määrus, ELi kahetise kasutusega kaupade 
ekspordikontrolli määrus, ning uuritakse, millised julgeolekuriskid võivad tuleneda EList 
välja suunatud investeeringutest. Strateegia järelmeetmena korraldas INTA-komisjon 
lähetusele eelneval nädalal majandusjulgeolekuteemalise kuulamise, võrreldes eelkõige USA, 
Jaapani ja Taiwani lähenemisviise majandusjulgeolekule. Komisjon esitas 4. oktoobril 
liikmesriikidele soovitused, milles keskenduti neljale tehnoloogiavaldkonnale, kus 
tehnoloogia turvalisuse ja tehnoloogialekkega seotud riskid on kõige tõenäolisemalt kõige 
tundlikumad ja vahetumad. Need valdkonnad on järgmised: kõrgtehnoloogiliste pooljuhtide 
tehnoloogia, tehisintellekt, kvanttehnoloogia ja biotehnoloogia. 

Teabevahetus California tehnoloogiaettevõtjatega oli vajalik selleks, et mõista Bideni 
administratsiooni antud korralduse mõju. Korralduses käsitletakse Ameerika Ühendriikide 
investeeringute suunamist teatavatesse riiklikesse julgeolekutehnoloogiatesse ja toodetesse 
probleemsetes riikides. Samuti oli eesmärk saada aru sellest, kas see oli ulatuslikult 
kahjustanud, aeglustanud või kiirendanud Hiina isevarustatust selliste tehnoloogiate tootmisel 
ning kuidas see mõjutas California ettevõtjaid, kes sõltuvad oma väärtusahelate ja müügi 
puhul tugevalt Hiinast. INTA-komisjoni liikmed väljendasid kahtlust USA riikliku julgeoleku 
määratluse üle, mida kasutatakse üsna paindlikult ja laialt ning mis näib hõlmavat paljusid 
majandussektoreid. 

2. Kahepoolsed majandus- ja kaubandussuhted ning kaubandus- ja tehnoloogianõukogu 
tegevus

Kõigil kohtumistel arutati ka kaubandus- ja tehnoloogianõukogu toimimist foorumina, kus 
vahetada parimaid tavasid ja teha koostööd regulatiivsete lähenemisviiside vallas. Visiit 
langes kokku mitme kaubandus- ja tehnoloogianõukogu jaoks tähtsa teadaandega, eelkõige 
president Bideni korraldusega tehisintellekti kohta, G7 juhtide avaldusega Hiroshima 
tehisintellekti protsessi kohta, Londonis toimunud tehisintellekti teemalise konverentsiga ning 
teatega, et USA ei toeta enam läbirääkimisi andmevooge, andmete lokaliseerimist ja 
lähtekoodi käsitlevate sätete üle e-kaubandust käsitleva ühisavalduse algatuse raames. 
Eelnimetatud teemasid arutati peaaegu kõigil delegatsiooni kohtumistel. 

Liikmed vahetasid arvamusi selle üle, kuidas kaubandus- ja tehnoloogianõukogu saab aidata 
lahendada ELi ja USA vahelisi erimeelsusi, keskendudes eelkõige tehisintellektile, 
pooljuhtidele, ühenduvusele ja standardimisele. Arutleti ka selle üle, kas neid sektoreid tuleks 
USAs reguleerida osariigi või föderaaltasandil, ning paluti nende hinnangut ELi õigusaktide 
ettepanekutele ja vastuvõetud õigusaktidele. Partnerid nõustusid üldiselt, et mittesiduva 
käitumisjuhendi väljatöötamisest ei piisa, et kindlustada tehisintellekti ohutus ja vajalikud 
kaitsemeetmed. Mõned sidusrühmad rõhutasid, et neil puudub kaubandus- ja 
tehnoloogianõukogu koosolekuteks vajalik ettevalmistus või nendega pole piisavalt 
konsulteeritud. 

Inflatsiooni vähendamise seaduse mõju

INTA-komisjoni delegatsiooni eesmärk oli saada teavet USA inflatsiooni vähendamise 
seaduse mõju kohta California majandusele ligikaudu aasta pärast selle jõustumist. 
Sidusrühmad kinnitasid, et inflatsiooni vähendamise seadus aitab näiteks sadamataristutel 
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CO2 heidet vähendada, kuid kohtumisel kinnitati ka seda, et inflatsiooni vähendamise seadus 
mõjutab otseselt investeerimisotsuseid ja sellega ühtlasi näiteks elektriakude tootmist. 

Ühtlasi arutati kohtumisel ELi ja USA vahelisi läbirääkimisi kriitilise tähtsusega maavaradele 
keskenduva lepingu üle, tänu millele kehtiksid inflatsiooni vähendamise seaduse alusel ELi 
tootjatele samad tingimused nagu USA tootjatele. INTA-komisjoni delegatsioon rõhutas, et 
eelnimetatud leping aitaks ühtlustada ELi ja USA tootjate konkurentsitingimusi ning 
kõrvaldada inflatsiooni vähendamise seaduse diskrimineerivad aspektid.

ELi ja California regulatiivne koostöö

Poliitilisel tasandil aitas delegatsiooni visiit rõhutada, kui tähtis on ELi ja California vaheline 
regulatiivne koostöö. INTA-komisjoni liikmetel oli võimalus toonitada, kui ulatuslik ja siduv 
on Euroopa roheline kokkulepe ning juhtida tähelepanu eelkõige ELi heitkogustega 
kauplemise süsteemi (HKS) põhjalikule reformile, mille kohaselt laiendatakse HKSi ka 
meretranspordile ning luuakse uus HKS hoonete ja maanteetranspordi jaoks. Liikmed juhtisid 
tähelepanu sellele, kuidas reformitud HKSis sisalduv süsiniku piirimeede peaks olema 
kolmandatele riikidele stiimuliks, et vähendada California osariigi eeskujul CO2 heidet ja 
rakendada CO2 hinnastamise poliitikat. Liikmed võrdlesid poliitilisel tasandil ka California 
seadusandliku kogu ja liidu lähenemisviisi erinevusi tehisintellekti käsitlevatele normidele 
ning seda, kas föderaaltasandi õigusaktide puudumisel on asjakohane kohaldada osariigi 
tasandi õigusakte. 

3. ELi, USA ja Hiina majandussuhted

Mõne INTA-komisjoni delegatsiooni külastatud California ettevõtja väärtusahelad on tihedalt 
seotud Hiinaga. Sidusrühmad rõhutasid, kui tarvilik on hoolikalt suhtuda sellistesse 
mõistetesse nagu riskide vähendamine ja lahtisidumine. Enamik partnereid rõhutas, et Hiina 
majandusest lahtisidumine ei tundu olevat elujõuline, arvestades nende riikide suurt 
vastastikust sõltuvust. Kaubandusstatistika kinnitab, et kuigi USA kaubandusbilansi 
puudujääk Hiinaga suurenes 2022. aastal veelgi, kasvas nii USA eksport Hiinasse kui ka 
import Hiinast kolmandat aastat järjest, ja tuli sellega välja 2020. aasta madalpunktist. Riskide 
vähendamise küsimuses olid sidusrühmad selgel üksmeelel, et see mõiste tuleks selgelt ja 
kitsalt määratleda ning vältima peaks vastu- ja survemeetmete rakendamist, võttes arvesse 
seda, kui suur on Hiina roll rohe- ja digipöörde jaoks kriitilise tähtsusega toorainete 
tarnimisel. Delegatsioon võttis ühtlasi teadmiseks, et suurenenud on Hiina akutoitega 
elektrisõidukite eksport ja algatatud on subsiidiumivastased uurimised, millest teatas 
komisjoni president Ursula von der Leyen oma 13. septembri 2023. aasta kõnes olukorrast 
Euroopa Liidus. Liikmed tunnistasid Hiina konkurentsivõimet kõrgtehnoloogiasektoris alates 
autotööstusest kuni pooljuhtide tootmiseni ning märkisid, et see on paranenud tänu tugevale 
avaliku sektori rahalisele toetusele. 

Järeldused ja järelmeetmed

Ajutise delegatsiooni ametiaja lõpus korraldatud visiit andis hea ülevaate California 
mõtteviisist Atlandi-ülese kaubandus- ja majandusarutelu põhiküsimustes: 
majandusjulgeolek, riskide vähendamine, regulatiivne koostöö digisektoris, CO2 heite 
vähendamine, tehisintellekti reguleerimine ning kaubandus- ja tehnoloogianõukogu tulevik. 
Visiidi eesmärk oli eelkõige täpsustada, milline on Washingtoni vaatenurk nendes küsimustes, 
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kusjuures California osariik on Euroopa tundlike teemadega paremini kursis. 

Eelkõige sai delegatsioon teavet USA ekspordikontrolli ja taustauuringute kohaldamise mõju 
kohta. Lähitulevikus hakkavad Euroopa Parlament ja INTA-komisjon tegelema samade 
küsimustega – nimelt avaldatakse eeldatavasti 24. jaanuaril majandusjulgeoleku pakett, mis 
hõlmab välismaiste otseinvesteeringute taustauuringute määruse läbivaatamist, millele 
järgneb valge raamat ekspordikontrolli kohta ja algatus väljaminevate investeeringute kohta. 

Lisaks arutles delegatsioon kaubandus- ja tehnoloogianõukogu edaspidise koosoleku 
päevakorra üle. 

Järelmeetmed:

– jätkata ELi ja USA kaubandus- ja majandussuhete arengu jälgimist ning kasutada 
lähetuse käigus saadud teavet, et kujundada parlamendi seisukoht Atlandi-üleste 
kaubandussuhete, majandusjulgeoleku, ekspordikontrolli ja investeeringute 
taustauuringute kohta;

– jätkata INTA-komisjonis, järelevalverühmades ja tehnilistes infotundides Atlandi-ülest 
kaubandust käsitlevat teabevahetust. Delegatsiooni lähetuse tulemusi tutvustati juba 
INTA-komisjoni 27.–28. novembri 2023. aasta koosolekul ning pärast lähetust ning ELi 
ja USA tippkohtumist toimunud USA järelevalverühma kohtumistel; 

– tagada demokraatlik kontroll kaubandus- ja tehnoloogianõukogu ja selle töörühmade üle 
ka edaspidi, kui kaubandusküsimused on tähtsal kohal, ning kutsuda enne ja pärast 
järgmist poliitilist koosolekut ELi kaasesimehed, juhtiv asepresident Valdis 
Dombrovskis ja juhtiv asepresident Margrethe Vestager taas arvamusi vahetama koos 
teiste parlamendikomisjonidega, kelle kontrollitöö on seotud kaubandus- ja 
tehnoloogianõukoguga. Tuleb märkida, et USAs korraldatava viienda kaubandus- ja 
tehnoloogianõukogu koosoleku kuupäeva on mitu korda muudetud ja praeguse teabe 
kohaselt peaks see toimuma 2024. aasta alguses. Nõukogu eesistujariigi Belgia eesmärk 
on samuti korraldada kaubandus- ja tehnoloogianõukogu koosolek 2024. aasta esimesel 
poolaastal. Arvestades eelseisvaid Euroopa Parlamendi ja USA valimisi, on need kaks 
kaubandus- ja tehnoloogianõukogu kohtumist tõenäoliselt 2024. aasta viimased; 

– säilitada California sidusrühmadega loodud kasulikke kontakte:
o hoida ELi kontaktbüroosid San Franciscos, Euroopa Parlamendi Washingtoni 

büroosid ja liikmesriikide peakonsuleid San Franciscos asjakohaste muutustega ka 
edaspidi kursis, eelkõige enne ja pärast kaubandus- ja tehnoloogianõukogu 
kohtumisi;

o korraldada kohtumisi (füüsilisi või veebipõhiseid) partneritega, kellega lähetuse 
ajal ei olnud võimalik kohtuda, sealhulgas osariigi senaatorite, sidusrühmade ja eri 
osariikides asuvate Euroopa äriühingutega (üks eelnimetatud kohtumine 
konkreetse sidusrühmaga korraldati pärast delegatsiooni lähetust, kuna sidusrühm 
ei saanud Californias toimunud kohtumisel osaleda).

Lisa: lõplik kava 
Euroopa Parlamendi pressiteated delegatsiooni visiidi kohta 
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RAHVUSVAHELISE KAUBANDUSE KOMISJONI (INTA)
LÄHETUS

SAN FRANCISCOSSE JA SAN FRANCISCO LAHE PIIRKONDA, 30. OKTOOBER –
 1. NOVEMBER 2023

LÕPLIK KAVA

Esmaspäev, 30. oktoober 2023 San Francisco
9.00–11.30 Koosolek ja ringkäik Tesla tehases

13.00–14.00 Kohtumine California kubernerleitnant Eleni Kounalakise 
rahvusvaheliste suhete nõuniku Evan Reade’iga 

14.00–14.45 Infotund San Franciscos asuva ELi büroo juhataja asetäitjaga 

15.15–17.00 Kohtumine Oaklandi sadama esindajatega, tutvumine sadamarajatistega 
ja infotund 

17.30–19.00 Kohtumine ametiühingu United Auto Workers (UAW) esindajatega ja 
ringkäik Berkeley osariigis asuva California Ülikooli laborites 

Teisipäev, 31. oktoober 2023 San Francisco

8.00–9.00 Hommikusöök liikmesriikide peakonsulitega 

10.00–12.00 Kohtumine Apple’i esindajatega ja ringkäik rajatistes 

15.00–17.00 Kohtumine Nvidia esindajatega 

Kolmapäev, 1. november San Francisco

8.30–9.25 Sihtasutuse Mozilla Foundation külastus 

9.45–10.30 Kohtumine California osariigi senaatori Scott Wieneriga 

11.30–13.15 Töölõuna Stanfordi Ülikoolis ja ülikoolilinnaku külastus 

13.30–14.30 Kohtumine ettevõtte German Acceleratori esindajatega 

Delegatsiooni lähetuse lõpp
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Parlamendi kaubanduskomisjoni delegatsiooni visiit San Franciscosse 
järgmisel nädalal
Pressiteated
 

INTA-KOMISJON  

 

25.10.2023 – 16.45 

 

Kaubanduskomisjoni viiest parlamendiliikmest koosnev delegatsioon on 30. oktoobrist 
1. novembrini San Franciscos ja San Francisco lahe piirkonnas.
Delegatsioon külastab autode tootmistehast ja Oaklandi sadamat ning kohtub kohalike 
ametnikega. Samuti korraldab delegatsioon koosoleku ametiühingute esindajatega Berkeleys. 
Parlamendiliikmed kohtuvad kõrgtehnoloogiaettevõtjate ja pooljuhte tootvate ettevõtjate 
esindajatega ning osalevad aruteludel Stanfordi Ülikoolis. Ühtlasi vahetavad delegatsiooni 
liikmed mõtteid California alamkoja liikmetega.

Delegatsiooni juhib INTA-komisjoni esimees Bernd Lange (fraktsioon S&D, Saksamaa) ning 
sellesse kuuluvad Elżbieta Katarzyna Łukacijewska (fraktsioon PPE, Poola), Inma Rodríguez-
Piñero (fraktsioon S&D, Hispaania), USAga suhtlemiseks loodud delegatsiooni 
aseesimees Miapetra Kumpula-Natri (fraktsioon S&D, Soome) ning INTA-komisjoni 
aseesimees Marie-Pierre Vedrenne (fraktsioon Renew Europe, Prantsusmaa).

Tsitaat
„Californias toimuvate kohtumiste eesmärk on viimistleda meie majandusstrateegiat. 
Olenemata sellest, kas me arutleme pooljuhtide, autotootmise või elutähtsa taristu üle, peame 
tagama, et kõik avatud kaubanduse piirangud oleksid kohandatud, piiratud ja mõjusad. Soovime 
kuulda otse California töötajatelt, ettevõtjatelt ja poliitikutelt, kuidas nad koostavad oma 
majandusstrateegia ning kuidas peaksid EL, USA ja kolmandad riigid selles küsimuses 
koostööd tegema, räägime me siis sissetulevatest ja väljaminevatest investeeringutest või 
ekspordikontrollist. Visiit on väga kasulik ka digimaailma, eelkõige digikaubanduse 
reguleerimiseks, ning annab hea ülevaate, kuidas kaubandus- ja tehnoloogianõukogu 
sõnaõigust suurendada,“ ütles Bernd Lange.

Taust
ELi ja USA kahepoolne kaubandus- ja investeerimismaht on maailma suurim. Viimastel 
aastatel on kaubandussuhteid mõjutanud erinevad probleemid, näiteks inflatsiooni 
vähendamise seadus ning USA terast ja alumiiniumi käsitlevad meetmed. 2021. aastal loodi 
ELi-USA kaubandus- ja tehnoloogianõukogu, et koordineerida peamisi ülemaailmse 
kaubanduse, majanduse ja tehnoloogiaga seotud küsimusi ning süvendada Atlandi-üleseid 
kaubandus- ja majandussuhteid. 20. oktoobril Washingtonis toimunud ELi ja USA 
tippkohtumisel leppisid mõlemad pooled kokku läbirääkimiste jätkamises, kuid kokkulepet 
terase ja alumiiniumi suhtes ega läbimurret kriitilise tähtsusega maavaradele keskenduva 
lepingu sõlmimises ei ole seni saavutatud.

Lisateave

https://www.europarl.europa.eu/news/et
https://www.europarl.europa.eu/meps/ET/1909
https://www.europarl.europa.eu/meps/ET/96791
https://www.europarl.europa.eu/meps/ET/125043
https://www.europarl.europa.eu/meps/ET/125043
https://www.europarl.europa.eu/meps/ET/124735
https://www.europarl.europa.eu/meps/ET/197502
https://policy.trade.ec.europa.eu/eu-trade-relationships-country-and-region/countries-and-regions/united-states_en?prefLang=et
https://www.europarl.europa.eu/thinktank/et/document/IPOL_IDA(2023)740087
https://www.europarl.europa.eu/thinktank/et/document/IPOL_IDA(2023)740087
https://www.europarl.europa.eu/thinktank/et/document/EPRS_BRI(2023)754554
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 Resolutsioon läbirääkimiste alustamise kohta Ameerika Ühendriikidega kriitilise tähtsusega 
maavarade tarneahelate tugevdamise üle (18.10.2023)

 Rahvusvahelise kaubanduse komisjoni esimees: parlament ootab, et ELi ja USA 
tippkohtumisel jõutakse WTO nõuetele vastavate tulemusteni 

 Euroopa Parlamendi resolutsioon ELi ja USA suhete tuleviku kohta (26.07.2021)
 Euroopa Parlamendi uuringuteenistuse väljaanne: Atlandi-ülesed suhted: USA ja Kanada 
 ELi ja USA kaubandussuhete multimeediapakett
 Rahvusvahelise kaubanduse komisjon

 

Viide: 20231024IPR08208

https://www.europarl.europa.eu/news/et/press-room/20231016IPR07310/trade-committee-chair-parliament-expects-wto-compatible-results-at-eu-us-summit
https://www.europarl.europa.eu/news/et/press-room/20231016IPR07310/trade-committee-chair-parliament-expects-wto-compatible-results-at-eu-us-summit
https://www.europarl.europa.eu/news/et/press-room/20231016IPR07310/trade-committee-chair-parliament-expects-wto-compatible-results-at-eu-us-summit
https://www.europarl.europa.eu/news/et/press-room/20231016IPR07310/trade-committee-chair-parliament-expects-wto-compatible-results-at-eu-us-summit
https://www.europarl.europa.eu/news/et/press-room/20231016IPR07310/trade-committee-chair-parliament-expects-wto-compatible-results-at-eu-us-summit
https://www.europarl.europa.eu/doceo/document/A-9-2021-0250_ET.html
https://www.europarl.europa.eu/factsheets/et/sheet/174/transatlantic-relations-the-us-and-canada
https://multimedia.europarl.europa.eu/et/topic/eu-usa_17601
https://www.europarl.europa.eu/committees/et/inta/home/highlights
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Rahvusvahelise kaubanduse komisjoni esimees: parlament ootab, et ELi ja 
USA tippkohtumisel jõutakse WTO nõuetele vastavate tulemusteni
Pressiteated
 

INTA-KOMISJON  

 

18.10.2023 – 17.21 

 

Rahvusvahelise kaubanduse komisjoni esimees Bernd Lange (fraktsioon S&D, 
Saksamaa) tegi täna enne reedel Washingtonis toimuvat ELi ja USA tippkohtumist 
avalduse.
„Selles ebakindlas geopoliitilises olukorras avaneb praegusel Euroopa Komisjoni koosseisul ja 
USA valitsusel viimane võimalus kõrvaldada senised kaubandustõkked. Tulemuse nimel 
töötades peame sellegipoolest lähtuma meie väärtustest, õigusnormidest ja pühendumisest 
rahvusvahelisele kaubandussüsteemile. Kriitilise tähtsusega maavarasid käsitlev leping 
USAga kindlustaks kõigile võrdsed võimalused ja annaks ELis asuvatele ettevõtjatele 
võimaluse osaleda elektrisõidukite akude tootmise USA tarneahelates ning hüvitaks seega osa 
inflatsiooni vähendamise seaduse põhjustatud kahjust. Kokkuleppega saame ühendada jõud, et 
kaitsta paremini töötajate õigusi meie kriitilise tähtsusega maavarade tarneahelates. Peame 
siiski järgima Rahvusvahelise Tööorganisatsiooni välja töötatud mitmepoolseid nõudeid ja 
mehhanisme ning liidu regulatiivset käsitlust ning pidama meeles, et kokkulepet saab 
kohaldada üksnes meie kaubanduspartneritele.

Kohtumise teine oluline tulemus oleks kokkulepe tulevase kestliku terase- ja 
alumiiniumitootmisega seotud ülemaailmse raamistiku kohta. See on samm lahenduse 
suunas, et kaotada jäädavalt Trumpi kehtestatud USA paragrahvi 232 kohased terase- ja 
alumiiniumitariifid ja neile vastavad ELi vastumeetmed. See oleks abiks ja annaks 
õiguskindluse viimastel aastatel palju kannatanud sektoritele mõlemal pool Atlandi ookeani. 
Me ei tohi kokkuleppe sõlmimisel aga järele anda. Esiteks peavad kõik kokkulepped olema 
täielikult kooskõlas WTO nõuetega. See tähendab, et kui kasutame oma olemasolevaid 
kaubanduse kaitsemeetmeid turuvälise liigse tootmisvõimsuse vastu võitlemiseks, peaksid need 
põhinema objektiivsetel uuringutel, mitte poliitilistel kaalutlustel. EL ei tohi mingil juhul 
leppida raamistikuga, mis õõnestaks WTOd, nõrgestaks mitmepoolset kaubandussüsteemi ning 
suurendaks protektsionismi ja killustaks üleilmastumist. Ühtlasi peab kokkulepe kaitsma ja 
toetama kehtivaid liidu õigusakte, sealhulgas süsiniku piirimeetme määrust.

Kokkulepete puhul on tegemist ELi ainulepingutega ja enne nende kohaldamist tuleb saada 
Euroopa Parlamendi nõusolek. Euroopa Parlament lähtub mõlema lepingu üle otsustamisel 
peamiselt WTO nõuetele vastavusest, meie enda regulatiivse sõltumatuse säilitamisest ja 
panusest kestlikumasse kaubandusse. Olenemata tippkohtumise tulemustest oleme valmis 
tegutsema kiiresti.“

Taust
Euroopa Liitu esindanud Euroopa Ülemkogu eesistuja Charles Michel ja Euroopa Komisjoni 
president Ursula von der Leyen kohtusid 20. oktoobril Washingtonis USA presidendi Joe 
Bideniga ELi ja USA 27. tippkohtumisel. Eelmine ELi ja USA tippkohtumine toimus 15. juunil 

https://www.europarl.europa.eu/news/et
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2021 Brüsselis. Septembris vastu võetud resolutsioonis kutsus parlament Euroopa Komisjoni 
üles teatama USA valitsusele, et kriitilise tähtsusega maavarasid käsitlevat kokkulepet tuleks 
käsitleda ainult ühe esimese sammuna kõigi ELi murede lahendamise suunas seoses 
lahendamata kaubanduskonfliktidega ELi ja USA suhetes.

Lisateave:
rahvusvahelise kaubanduse komisjoni esimehe Bernd Lange (fraktsioon S&D, Saksamaa) 
büroo, e-post: bernd.lange@europarl.europa.eu tel: +32 228 45 555

https://www.europarl.europa.eu/committees/en/inta/home/highlights
https://www.europarl.europa.eu/meps/en/1909/BERND_LANGE/home
mailto:bernd.lange@europarl.europa.eu

